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گروه سیاســی- سیدمجید حســینی: پس از سخنان 
مقام معظم رهبری درباره رفراندوم که در پاسخ به 
پرسش یک دانشجو در دیدار اخیر دانشجویان با 
ایشان مطرح شد، موضوع رفراندوم مورد توجه قرار 
گرفت و برخــی این نکته را مطرح کردند که رهبر 
انقلاب با اصل رفراندوم مخالفت کرده اند. اما برخی 
فعالان سیاسی و رسانه های اصولگرا با تشریح آنچه 
در دیدار دانشجویان با رهبر انقلاب گذشت، سخنان 
رهبری را صرفا پاسخی به آن دانشجو ارزیابی کرده 
و به معنای مخالفت با اصل 59 قانون اساسی یعنی 

رفراندوم ندانستند. 
خبرگزاری فارس در این زمینه توضیحاتی ارائه داد تا نشان 
دهد رهبر انقلاب با اصل رفراندوم مخالفتی نداشــته اند. 
خبرگــزاری فــارس نوشــت: در دیدار رهبــر انقلاب با 
دانشجویان، نکته ای در خصوص رفراندوم مطرح شد مبنی 
بر این که »اگر از همان ابتدا در همه مســائلی که پیش 
می آمد، رفراندوم برگزار می کردید، حالا دیگر حساسیت 
در این مسئله وجود نداشت.« رهبر انقلاب نیز در خصوص 
این موضوع، نکاتی را به طور مختصر و کوتاه مورد اشــاره 
قرار دادند. ایشــان در پاسخ به این سوال و نه با نفی کلی 
رفراندوم، فرمودند: »تاکید کردند: »کجای دنیا این کار را 
می کنند؟ مگر مسائل گوناگون کشور قابل رفراندوم است؟ 
مگر همه ی مردمی که در رفراندوم باید شــرکت کنند و 
شرکت می کنند، امکان تحلیل آن مسئله را دارند؟ چطور 
می شــود رفراندوم کرد، در مسائلی که تبلیغات می شود 
کرد، از همه طرف حرف می شــود زد؟ اصلا یک کشور را 
شش ماه درگیر بحث و جدل و گفت وگو و دوقطبی سازی 
می کنند برای اینکه یک مســئله ای رفراندوم بشــود. در 

همه ی مسائل رفراندوم بکنیم؟«
روزنامه همشهری ارگان شهرداری تهران، در یادداشتی به 
قلم عبدالمطهر محمدخانی؛ رئیس مرکز ارتباطات و امور 
بین الملل شــهرداری تهران به بیانات اخیر رهبری درباره 
رفراندوم پرداخت و نوشت: »این روزها رسانه های بیگانه 
و برخی هواداران داخلی شــان بــا نقل ناقص یک عبارت 
از ســخنرانی رهبر انقلاب در جمع دانشجویان، مخالفت 
ایشان با رای و نظر مردم را نتیجه گرفته اند.  وصله نچسبی 
بــه نظام جمهوری اســلامی و رهبر در برابــر یک روال 
همیشگی و مصادیق متعدد تاریخی از مردم سالاری دینی.
انقلابی که دیکتاتوری پهلوی را کنار زد و صندوق رای را 
به میان مردم آورد، سه رفراندوم بزرگ )جمهوری اسلامی 
و دو تا هم قانون اساســی( برگزار کرد و اینگونه در تاریخ 
حیاتش از رای مردم دفاع کرده است تحریف می کنند تا 

نقاط قوت روشن را به ضعف تبدیل کنند. سخنان تقطیع 
شده رهبر انقلاب در پاســخ به انتقاد دانشجویی بود که 
رفراندوم را برای بســیاری از مسائل اقتصادی و اجتماعی 
و سیاســی کشور که در آن کارشناســان و صاحبنظران 
اختلاف نظر دارند به صورت مداوم پیشــنهاد می کرد. در 
حقیقت رهبری کلیت و اصــل رفراندوم را رد نکرد بلکه 
شــیوه و مصادیق پیشنهادی آن توســط آن دانشجوی 

محترم را مناسب ارزیابی نکرد.«
روزنامه ایران هم در این زمینه نوشت: »چند روزی است 
که رسانه های بیگانه سخنان رهبر انقلاب در پاسخ به یک 
دانشجو را تحریف و تبدیل به ابزار تخریب کردند و برخی 
هم در داخل کشــور از ســر نادانی و ناآگاهی همان ها را 
تکرار می کنند. اما واقعیت ماجرا چیســت؟ دانشــجویی 
ظاهراً چنین می گوید که »باید از روز اول درباره مســائل 
مختلف رفراندوم برگزار می کردیم تا حساســیت به وجود 
نیاید.« رهبر انقلاب هم در پاسخ توضیح می دهند که »در 
کجای دنیا برای همه مسائل رفراندوم برگزار می کنند؟« 
و دیگر اینکه »مگر همه مردم که باید در رفراندوم شرکت 
کنند امکان تحلیل آن مسأله را دارند؟« حال رسانه های 
بیگانه از این سخنان برداشــت کرده اند که رهبر انقلاب 
مخالف رفراندوم هستند و بدتر اینکه ایشان مخالف نظر 
دادن مردمند و آنها را شایســته اظهار نظر نمی دانند! اما 
باید گفت که پاسخ آیت الله خامنه ای اساساً ناظر به اصل 
و فلسفه رفراندوم نیست؛ بلکه یک تذکر مدیریتی است.« 
در بخش پایانی مطلب روزنامه ایران آمده اســت: »نباید 
فراموش کرد که جمهوری اســلامی تنها نظام در جهان 
اســت که نظام سیاسی خود را در همان آغاز به رفراندوم 
گذاشت؛ هیچ کشوری- تأکید می شود هیچ کشوری- در 
هیــچ جای تاریخ چنین نکرده اســت؛ در صورتی که در 
ایران تا امروز 3 بار رفراندوم برگزار شــده است. از سوی 
دیگر در قانون اساسی کشور و در اصل۵۹ رفراندوم مورد 
توجه قرار گرفته است. اجرای آن نیز مثل همه جای دنیا 
سازکارمشخص دارد. در ایران با درخواست رئیس جمهور 
یا پیشــنهاد ۱۰۰نماینــده و موافقت دوســوم مجلس، 
رفراندوم برگزار می شود. بنابراین برگزاری رفراندوم حتی 
اگر در زمانی که شرایط ایجاب کند، بخواهد مطرح شود، 
باید از مجاری قانونی خود بگذرد و به غیر از این مجاری، 

نمی توان سازکار دیگری برایش متصور بود.«
برخی اصولگرایان نیز موضوع رفراندوم را با درخواســت 
اخیر حســن روحانی برای رفرانــدوم ارتباط دادند و بین 
موضوع رفراندوم که در قانون اساســی ذکر شده و برخی 
از درخواســتهایی که برای برگزاری رفراندوم مطرح شده 

تفکیک قائل شدند. خبرگزاری مهر در این زمینه نوشت: 
»در مراســم افطاری و دیدار دانشــجویان با مقام معظم 
رهبری سخنی از سوی دانشجویی مطرح و پاسخ مدیریتی 
مهمی از ســوی رهبری انقلاب مطرح شد، اما متأسفانه 
بوق های رسانه ای معاند با تحریف و سیاه نمایی به دنبال 
وارونه نشــان دادن واقعیت ها هستند. رسانه های معاند از 
این پاسخ برداشتی نادرست را ترویج کرده و مدام بر طبل 
دروغین خود می کوبند که مقام معظم رهبری مخالف اصل 
رفراندوم است و مردم را شایسته اظهار نظر نمی دانند! در 
حالی که پاسخ رهبری اساســاً مغایرتی با اصل و فلسفه 
رفراندوم که در قانون اساســی به آن اشــاره صریح شده 
است، ندارد بلکه یک تذکر صحیح و خردمندانه مدیریتی 
است. این پاســخ می خواهد فرق بین انتخابات و تعیین 
روش ها و مدیران اجرایــی را با عوام فریبی و ایجاد تنش 
و بحــران نمایان کند. در واقع رفراندوم برای موضوع های 
متعارف موجب دوقطبی سازی، تنش و صرف هزینه های 
بی حاصل در جامعه می شود، در حالی که ظرفیت رفراندوم 
و همه پرسی موجود در قانون اساسی برای حل چالش ها 
و بن بست  های بی جواب است، نه فرصتی برای عوام فریبی 

عده ای سودجو که به دنبال بازی سیاسی هستند.« 
حمیدرضا ترقی قائم مقام حزب موتلفه اســلامی نیز در 
گفتگو با خبرگزاری مهر گفت: »برای مشــکلی که غیر 
قابل حل باشد و دستگاه های اجرایی و تصمیم گیر و حتی 
خود رهبری نتواننــد برای آن تصمیمی بگیرند، می توان 
رفراندوم برگزار کرد که برای اثبات ضرورت آن، حتماً باید 
دو سوم نمایندگان مجلس این درخواست را تصویب کنند. 
در نهایت رهبری هم باید به لحاظ مصالح عمومی کشور 
آن در خواست را تأیید کنند.« او همچنین گفته: »برخی 
جریان های سیاســی به بهانه برگــزاری رفراندوم، تقابل 
مردم و نظام اســت و با سیاست های تبلیغی با همکاری 
دشــمن تلاش می کنند نظر خودشان را بر جامعه و نظام 
تحمیل کنند، بدون آنکه منافع کشــور را در نظر بگیرند.
از مجموعه طراحان رفراندوم در طول این سال ها می شود 
استنباط کرد که اینها هیچکدام نظر خیرخواهانه ای برای 
حل مشــکلات کشور ندارند. آنها به دنبال بسترسازی دو 
قطبی کردن جامعه و ایجاد تنش های اجتماعی و بی ثباتی 

در کشور هستند.«
محمدکاظم انبارلویی عضو شورای مرکزی حزب موتلفه 
اســلامی نیز در گفتگو با مهر گفت: »رفراندوم چیز بدی 
نیست و می توانیم مســائل و مشکلاتی که نیاز به عزم و 
اراده ملــی دارد از این طریق حل کنیم. آقای روحانی در 
زمان ریاست جمهوری خودشان و بعد از آن، این موضوع 

را مطرح کــرد. در حالی که همان موقع هم در صلاحیت 
او نبــود که آن را مطرح کند، چون این امر در صلاحیت و 
اختیارات مجلس است. در واقع موضوع رفراندوم روپوشی 
برای پوشــاندن ناکارآمدی و گریز از انجام وظایف توسط 

برخی مسئولین شده است.«
مهدی فضائلی، عضو دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب نیز 
در یادداشتی در خبرگزاری فارس نوشت:» متأسفانه این 
روزها شاهد حاشیه سازی ها یا قطبی سازی های آگاهانه 
یا غافلانه با موضوع حجاب، رفراندوم و امثال آن هستیم؛ 
موضوعاتی که می تواند به انســجام و همبستگی جامعه 
آســیب برساند و موجب تقابل های خسارت  بار شود. این 
سخن نه به معنای ساده  انگاری توطئه های دشمن و بی 
اهمیت بودن حجاب است که رهبری به صراحت آنرا حرام 
شرعی و سیاسی خواندند و نه منتفی دانستن رفراندوم با 
شــرایطی که اصل ۵۹ قانون اساسی آنرا پیش بینی کرده 
است بلکه سخن بر سر نحوه اجرا و ضریبی است که باید 
به موضوع حجاب داده شود و یا میزان ضرورت رفراندوم با 

توجه به سازوکارهای قانونی دیگر.«
عبدالله گنجی، عضو شــورای اطلاع رسانی دولت هم در 
یادداشــتی در روزنامه جوان نوشــت: »هیچ کس نباید با 
اصل رفراندوم مخالف باشد، زیرا جزو اصول قانون اساسی 
اســت. اما با اخلاق سیاسی و به دور از حقه بازی سیاسی 
باید به آن نگریســت. آیا بن بســت سیاسی این است که 
ســکولار ها نمی توانند حاکم شــوند؟ با رفراندوم دنبال 

حاکمیت سکولار ها هستید؟«
مجمــوع اظهارنظرهــا و نوشــته های فالان سیاســی و 
رسانه های اصولگرا نشان می دهد که آنها در پی آن هستند 
تا نشان دهند ســخن رهبر انقلاب در پاسخ به پرسشی 
مشخص بیان شده و به هیچ وجه به معنای مخالفت کلی 
با رفراندوم به عنوان یکی از موضوعات مطروحه در قانون 
اساسی نیســت.  حزب مردم ســالاری نیز پیش از این، 
چندین بار بر برگزاری همه پرسی بازنگری قانون اساسی 
با عنوان جمهوریت ســوم به عنوان راهکار برون رفت از 
بن بســتهای سیاسی تاکید کرده بود. مصطفی کواکبیان 
دبیرکل حزب مردم سالاری، اسفندماه گذشته گفته بود: 
»ما حدود پنج سال است که طرحی با عنوان »جمهوریت 
سوم« پیگیری می کنیم. یعنی ما دو بار برای قانون اساسی 
رفراندوم برگزار کرده ایم و حالا می گوییم بعد از 33 سال 
یک بار دیگر هم برای بازنگری قانون اساسی باید رفراندوم 
برگزار شــود.« بنابراین می تــوان همچون بازنگری قبلی 
قانون اساســی، برای بازنگری بعدی هم از ظرفیت قانون 

اساسی استفاده کرد. 

ارزیابی اصولگرایان از سخنان رهبر انقلاب در دیدار دانشجویان

رهبری نگفتند با رفراندوم مخالفم

گروه سیاسی - هدیه گل محمدی: سخنان 
آیت الله علم الهدی امام جمعه مشهد در 
سالهای اخیر همواره حاشیه ساز بوده است 
اما این ســخنان در دوره دولت روحانی با 
دوره دولت دامادش سید ابراهیم رئیسی، 
یک فرق بزرگ و اساســی داشته است: 
به دولت  زمان روحانی همه مشکلات  در 
نســبت داده می شد و ظاهرا به نفع مردم 
حکم داده می شد، اما در زمان رئیسی همه 
مردم  این  و  تایید می شود  کارهای دولت 
هســتند که باید مواخذه شوند و قوانین 

سخت برایشان وضع شود!
جدیدترین ســخنان حاشیه ســاز این امام 
جمعه، سخنانی است که درباره طلا و ارزی که 
داخل خانه های مردم اســت، گفته شده است. 
سخنانی که در نماز جمعه گذشته بیان شده و 
بسیاری را به تعجب واداشته است. وی خطاب 
به مردم گفت: اگر شما سرمایه خود را انباشته 
و آن را برای ســود بیشتر به ارز و سکه تبدیل 
کنید، ایــن عمل معصیتی هم تــراز با احتکار 
است. وقتی سخن از جنایت اقتصادی به میدان 
می آید، اذهان عمومی متمرکز بر احتکار است. 
بله این عمل حرام است و این اموال باید مصادره 
به نفع مردم شــود اما به موازات این، سرمایه ای 
هم که به امید نوســانات اقتصاد مسدود شود، 
سودش حرام و اصل عمل آن نیز نادرست است.
این ســخنان از آن جنبه عجیب بود که در 
دوره دولت قبل اصلا چنین نظری وجود نداشت 

و از آن مهم تر اینکه تعیین مصداق احتکار برای 
ارز و سکه، شاذ و غیرقابل قبول می نمود. ضمن 
اینکه علم الهدی در مقام صدور چنین فتواهایی 
نیســت و اعلام آن نه مورد قبــول مردم و نه 

بسیاری از مراجع ذی صلاح است. 
سایت عصر ایران در مطلبی با توجه به این 
نکات، تصریح کرد: آقای علم الهدی امام جمعه 
اســت و در جایگاه افتا نیســت. والی خراسان 
هم نیســت. حتی اگر مرجــع تقلید بود حکم 
او تنها بــرای مقلدین واجب الاطاعــه بود. در 
حالی که مرجع تقلید هم نیســت. کما این که 
آقای مکارم شیرازی ســیگار کشیدن را حرام 
می داند ولی نه تولید سیگار در شرکت دخانیات 
جمهوری اســلامی ایران متوقف شــده و نه از 
شــمار ۱۵ میلیون ایرانی سیگاری کاسته شده 
و نه واردات آن. یا برخی مراجع بهره های بانکی 
را حرام می دانند امــا در رویۀ بانک ها تغییری 
حادث نشــده اســت. یکی از نکات دیگری که 
این مطلب به آن اشاره شــده، این است که » 
تبدیل نقدینگی ریالــی به ارز و طلا همواره به 
قصد ســودجویی نیســت. گاه تنها برای حفظ 
ارزش پول است و در نغلتیدن به وادی فقر.  به 
همان دلیل که بســتنی و گوشت و مرغ را در 
یخچــال و فریزر نگاه می داریم پول ملی هم در 
معرض تابش آفتاب تورم مثل یخ آب می شود 
و نشده مگر؟ تورم 4۰ درصدی یعنی نصف آن 
ذوب شــده!  جدای این در برخی موارد خرید 
ســکه از بانک های دولتــی کمک به دولت هم 

هست تا نقدینگی کاهش پیدا کند و بر تورم اثر 
منفی نگذارد. همچنین کم نیستند کارشناسان 
اقتصادی و حتی فقیهانی که سکه و ارز مصداق 
کالاهای متعــارف نمی دانند و ذیل مفهوم پول 
قرار نمی دهند. اگر هم پول را کالا بدانیم مطالبۀ 
سود در قبال معاملۀ آن دیگر مصداق بهره یا ربا 
نخواهد بود. آقای علم الهدی این تعارض را هم 

روشن نکرده است.«
روزنامه شــرق نیز در توصیف اینکه احتکار 
نیست، نکاتی را یادآوری کرد؛ اینکه احِتِکار در 
مفهوم فقهی آن نگهــداری کالای ضروری در 
صورت کمیاب شدن آن در بازار با هدف فروختن 
آن به بهای بیشتر است. به نظر مشهور فقیهان 
امامیه کالاهایی که احتــکار درباره آنها صادق 
اســت عبارت اند از: گندم، جو، خرما، کشمش، 
)که غلات چهارگانه معروف هستند( و نیز روغن 

حیوانی )نه نباتی(.
 این حکم فقهی مستند گفته مشهور روایت 
غیاث بن ابراهیم از امام صادق علیه السلام است 
که این گونه اســت: غیاث ]بن ابراهیم[ عن ابی 
عبدالله علیه الســلام قال: لیس الحکره الا فی 
الحنظه و الشــعیر و التمر و الزبیب و الســمن؛ 
احتکار فقط در گندم، جو، خرما، کشــمش و 

روغن حیوانی است.
 بعضی از فقها مانند شــیخ صدوق، شهید 
اول و شــهید ثانــی و از معاصران امام خمینی 
علاوه بر مواد غذایی یادشــده، روغن زیتون را 
نیز از مــوارد احتکار نام برده انــد. به طورکلی 

احتکار در فقه شــیعه ناظر بــه طعام جامعه یا 
مواد غذایی می شــود؛ برای مثال در مسئله 23 
کتاب تحریرالوسیله امام خمینی)ره( این مسئله 
این گونــه توضیح داده می شــود: احتکار حرام 
اســت؛ یعنی اینکه طعام )گندم و جو و خرما و 
کشمش( را حبس و جمع کند و انتظار بکشد 
که گران شود درحالی که مسلمین به آن احتیاج 

دارند و برای آنها ضروری است.
با همه ایــن احوال، آیت الله علم الهدی اگر 
فقط به این نکته توجه می کرد که مردم به دلیل 

بی کفایتی دولت که باعث ســقوط ارزش پول 
ملی اســت، به خرید ارز و طلا رو آورده اند تا از 
کاهش ارزش دارایی های اندک خود جلوگیری 
کنند، قطعا چنین نظــری را بیان نمی کرد. اما 
گویا علاقه بیش از حد به دولت دامادش، باعث 
شــده که وی واقعیت ها را نبیند یا به گونه ای 
دیگر تفسیر کند و بر همین اساس حرف هایی 
بزند که نه تنها فایده ای ندارد و کســی به آن 
توجه نمی کند، بلکــه در نهایت به ضرر دولت 

دامادش تمام خواهد شد. 

حجت الاسلام والمسلمین محســنی اژه ای، دیروز 
اردیبهشت( در جلســه شورای عالی   ۴( دوشنبه 
قوه قضائیه، با اشاره به فرمایشات اخیر مقام معظم 
رهبری مبنی بر ضرورت هماهنگی و هم افزایی هر 
چه بیشــتر قوای ســه گانه و تمرکز بر حل مسئله 
نخست کشور و پرهیز از حواشی، گفت: امروز مسئله 
نخست کشور، مســئله اقتصادی و معیشت مردم 
و مهار تورم و رشــد تولید است؛ قوای سه گانه باید 
در این رابطه با یکدیگر هماهنگی و هم افزایی کامل 
داشته باشــند و مقام معظم رهبری، در دو فاصله 

کوتاه، در این خصوص فرمایشاتی داشتند.
وی تصریح کرد: من باور دارم که در میان قوای ســه گانه 
برای تمرکز بر حل مسئله نخســت کشور که همان مهار 
تورم و رشد تولید است، همدلی و اراده وجود دارد؛ اما وقتی 
مقــام معظم رهبری با آن نگاه جامع و کلانی که دارند، در 
دو فاصله نزدیک بــه هم، بر ضرورت همکاری کامل قوای 
سه گانه تاکید می کنند، مشخص می شود که خلاء هایی در 
این زمینه وجــود دارد؛ بویژه آنکه معظم له در خطبه های 

نماز عید سعید فطر بر این مقوله تاکید فرمودند، که همین 
امر نشان از اهمیت بالای موضوع دارد.

محسنی اژه ای بیان داشــت: هماهنگی و هم افزایی قوای 
ســه گانه برای تمرکز بر حل مسئله نخست کشور و عمل 
بــه فرمایش مقام معظم رهبری در این خصوص، به صرفِ 
گفتن و حــرف زدن از هماهنگی و هم افزایی، قابل تحقق 
نیســت بلکه نیاز به ســازوکار و برنامــه عملیاتی در این 
خصوص می باشد؛ لذا همه مسئولان قضایی در این رابطه 
نقطه نظرات خود را در اســرع وقت ارائه دهند تا نخســت، 
ســازوکار عملیاتی افزایش هماهنگی و هم افزایی در داخل 

قوه و سپس با قوای دیگر، تمهید شود.  
محسنی اژه ای در ادامه به تبیین و تشریح مصادیقی مرتبط 
با تحقق شعار سال )مهار تورم و رشد تولید( بویژه مقولات 
»ارزی« و »بانکی« پرداخت و گفت: باید بررســی دقیق و 

همه جانبه داشــته باشــیم که قوه قضائیه چگونه می تواند 
کمک رســانی و همکاری و هم افزایی خــود را در مقولات 
»ارزی« و»بانکی« بیشتر کند تا توان تولیدی کشور تقویت 

شود و تورم کاهشی گردد.
وی افزود: تاکید می کنم که قوه قضائیه در سال جاری، در 
قضایا و مباحث مرتبط با بانکها، بیش از آنکه به مشــتری 
بانک بپردازد، به خود بانک خواهد پرداخت؛ چند روز پیش، 
مســئولی گفت می خواهیم ابربدهــکاران بانکی را معرفی 
کنیم؛ من پس از مشاهده این خبر، بلافاصله با آن مسئول 
تماس گرفتم و خطاب به او گفتم معرفی ابربدهکاران بانکی، 
کار درستی است و باید صورت گیرد اما به این مقولات هم 
توجه کن که چه کســی این ابربدهــکاران را بوجود آورده 
است؟ چه کسی به آنها تسهیلات داده است؟ چه کسی به 
وظیفه نظارتی خود در راستای محل مصارف این تسهیلات 

عمل نکرده است؟ چه کسی وثیقه مناسب دریافت نکرده 
است؟ چه کسی وقتی قسط های اول و دوم تسهیلات عقب 
افتاد، پیگیری های لازم را به عمل نیاورد تا موضوع متراکم 
نشــود؟  رئیس قوه قضائیه در تشریح مقوله مقابله با فساد 
نیز گفت: فســاد امری مسری است و اگر جلوی آن گرفته 
نشــود، از بخشی به بخش دیگر ســرایت خواهد کرد؛  ما 
باید در بحث مقابله با فســاد، اولویت ها را مشخص کنیم؛ 
باید نحوه برخورد با فســاد به گونه ای باشد که اگر نیاز به 
جراحی شــد، این جراحی ســبب مرگ  یا طولانی شدن 
دوران نقاهت نشــود.  رئیس دستگاه قضا در ادامه به بیان 
نکاتــی درخصوص مقابله با قاچاق و ذکر مصادیقی در این 
خصوص نیز پرداخت و این مقوله را در مسیر تحقق شعار 

سال و کمک به تقویت تولید ، مهم تلقی کرد.
محســنی اژه ای در ادامــه به تمامی مراجع و مســئولان 
قضایی دستور داد تا در راستای تحقق شعار سال و کمک 
بــه مهار تورم و رشــد تولید و همچنیــن تحکیم امنیت 
 فیزیکــی و روانی جامعــه، اقدامات عاجل تــر و ویژه تری 

را در دستور کار قرار دهند.

رئیس ســازمان صنایــع هوایــی وزارت دفاع و 
پشتیبانی نیروهای مسلح با بیان اینکه دشمنان به 
پیشرفت صنایع هوایی ایران اعتراف کرده اند، گفت: 
همه نیروهای ما از زمینی، هوایی، پدافند و دریایی 
پهپاد دارند و پهپادهای ما در میدان رزمایش های 
مختلــف و میــدان رزم واقعی محــک خورده و 
توانمندی و قابلیت های بسیار و منحصر به فرد خود 
را اثبات کرده اند. یکی از دلایلی هم که در دنیا به 

سمت پهپادهای ما تقابل وجود دارد، همین است.
امیر سرتیپ دوم افشین خواجه فرد صبح دیروز )دوشنبه( 
در نشست مشترک دانشجویان دانشگاه فرماندهی و ستاد 
ارتش )دافوس(، گفت: ما توانمندی های در سازمان صنایع 

هوایی داریم و هدف ما ارتقای توان رزم است.
وی با اشــاره به جایگاه دانشگاه فرماندهی و ستاد ارتش 
ادامه داد: این دانشــگاه مسئول پرورش فرماندهان آینده 
است و ما اگر بخواهیم فرماندهان آینده ارتش را از نزدیک 

ببینیم، باید به این دانشگاه سر بزنیم.

رئیس ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع ادامه داد: این 
سازمان در همه عرصه های هوایی، صنایع مختلفی را دارد 
و در راستای ارتقای توان بازدارندگی کشور تلاش می کند.
وی هدف ســازمان صنایع هوایی وزارت دفاع را رهگیری 
تهدیدات دور ایستا، و پشتیبانی از صنایع هوایی دانست و 
گفت: در این راستا در عرصه ساخت پهپادها و پرنده های 
با سرنشــین و بال ثابت و متحرک اقدامات بسیار خوبی را 

انجام داده ایم.
ســرتیپ دوم خواجه فرد با بیان اینکه تولید پهپاد را یکی 
دیگر از اقدامات این ســازمان اســت، افزود: بســیاری از 
کشورها با خرید پیشــرفته ترین تجهیزات و جنگنده ها،  
نیــاز خود را تأمین می کنند، اما ما در تهیه این تجهیزات 
به دلیل تحریم و فشــارها با محدودیت ها و فشــارهای 

گسترده ای روبه رو هستیم؛ به همین دلیل به سمت بازآماد 
و نگهداری و بازسازی تجهیزاتی که در دوران جنگ آسیب 
دیده بودند رفتیم؛ به عنوان مثال همه بالگردهایی را که در 
جنگ آســیب دیده بودند، بازسازی کردیم و بعد از آن به 

سمت تولید بالگردها و جنگنده های بومی رفتیم.
رئیس سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع، در ادامه با اشاره 
به برخی محصــولات از جمله جنگنــده کوثر، جنگنده 
صاعقه، بالگرد صبا، هواپیمــا، موتور، بدنه و پرنده های با 
سرنشین، و موشــک های کروز خاطرنشان کرد: دشمنان 
به پیشــرفت صنایع هوایی کشور ما اعتراف کرده اند و در 
یک مقاله علمی، جنگنده کوثر را با اف 3۵ مقایسه کرده و 
اعلام کرده بودند که جنگنده کوثر از قابلیت های بسیاری 

زیادی برخوردار است.

رئیس سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع با تاکید بر اهمیت 
تجهیز نیروهای مسلح با تجهیزات بومی گفت: ما در ابتدا 
برای خریــد تجهیزات اقدام کردیم کــه به دلیل تحریم 
موفق به این مهم نشــدیم؛ اما امروز به توانی رســیده ایم 
که درخواســت های متعددی برای خریــد و همکاری از 

کشورهای مختلف دریافت کرده ایم.
وی بــاور و اعتماد به توان و دانش داخلی را بســیار مهم 
دانست و گفت: متأسفانه در جامعه ما هنوز هم اعتماد به 
تولیدات داخلی پایین است؛ اما درخواست های متعددی 
که برای خرید تجهیزات و پرنده های بدون سرنشــین و 
باسرنشین وجود دارد، نشانه جایگاه بالای این توانمندی 
اســت؛ پس باید توان داخلی را افزایش و باورهای خود را 
ارتقا دهیم. امیر خواجه فرد عملیات ترکیبی را یکی دیگر 
از اولویت های اصلی صنایع دفاعی کشور دانست و گفت: 
مــا باید بتوانیم در عرصه هوایی، دریایی، پدافند و زمینی 
بر توان اجــرای عملیات ترکیبی خــود بیفزاییم تا توان 

بازدارندگی کشور بیش از پیش افزایش یابد.

واکنش ها به سخنان عجیب علم الهدی ادامه دارد

اگر می توانید جلوی کاهش ارزش پول ملی را بگیرید!

محسنی اژه ای: 

امسال بیش از مشتری بانک به خود بانک خواهیم پرداخت

رئیس سازمان صنایع هوایی وزارت دفاع:

 پهپادهای ایرانی قابلیت های منحصر به  فردی دارند

عصبانیت و دخالت نتانیاهو در روابط تهران-ریاض 
اسرائیل  راستگرای  وزیر  نخست  نتانیاهو 
که در هفته های اخیر بــه خاطر اعتراضات 
گسترده مردم در اسرائیل سخت عصبانی و 
نگران است به برقراری روابط بین دو کشور 
اسلامی ایران و عربســتان که سابقه روابط 
برادرانه و دوســتانه دارند خشــمگینانه عکس العمل نشــان داد و به تحریک 
عربســتان و سایر کشــورهای عربی پرداخت و در قالب دایه دلسوزتر از مادر 
برای اعراب اشک تمساح ریخت. او چهارشنبه 3۰ فروردین ۱4۰2 در گفت وگو 
با شبکه »سی ان بی سی« گفت: »فکر می کنم رهبران عربستان هیچ توهمی 
درباره این که دشــمنان آنها در خاورمیانه چه کسانی هستند و دوستان چه 
کســانی ندارند.« و در ادامه گفت: »کسانی که با ایران شریک هستند خود را 
بدبخت کرده اند. به لبنان نگاه کنید، یمن را ببینید، سوریه را ببینید. به عراق 
نگاه کنید. اینها کشــورهایی هستند که تقریبا در وضعیت کشورهای شکست 
خورده قرار دارند.« او همچنین تاکید کرد: »۹۵ درصد مشــکلات خاورمیانه 
از ایران اســت.« در همین ارتباط مدیر کل وزارت خارجه رژیم صهیونیستی 
گفت: »احیای روابط بین ایران و عربســتان ســعودی خوب نیست و ما برای 

عادی سازی روابط با سایر کشورها باید با جدیت تلاش کنیم.«
نویسنده این یادداشــت بدون آنکه بخواهد از عملکرد منطقه ای جمهوری 
اسلامی دفاع کند سخنان مقامات اسرائیلی را تحریک کننده و جنگ افروزانه و 
با هدف ایجاد اختلاف بین کشورهای اسلامی قلمداد می کند. هرچند نخست 
وزیر اسرائیل مدعی شده ۹۵ درصد مشکلات خاورمیانه از ایران است، واقعیات 
خلاف ادعای فوق را نشــان می دهد. بر هیچ شــخصی پوشیده نیست بعد از 
تاســیس اسرائیل در سال ۱۹4۸ تا سال ۱۹۷3، چهار جنگ در خاورمیانه به 
وقوع پیوست که هر چهار جنگ در ارتباط با موجودیت اسرائیل در خاورمیانه 

بود و این در حالی است که هنوز جمهوری اسلامی تشکیل نشده بود.
در جنگ  ژوئن ۱۹۶۷ زمین های چهار کشــور عربی لبنان و سوریه و اردن 
و مصر توسط رژیم صهیونیستي اشــغال شد و علی رغم قطعنامه های 242 و 
33۸ شــورای امنیت سازمان ملل که قبل از جمهوری اسلامی تصویب شده، 
رژیم صهیونیســتی حاضر به تخلیه سرزمین های اشغال شده کشورهای عرب 

همسایه اش خصوصا ارتفاعات جولان نشد.
اســرائیل حاضر نیســت قرارداد اسلو ۱ که در ســال ۱۹۹3 و اسلو 2  که 
در ســال ۱۹۹۵ بین مرحوم یاســر عرفات و اســحاق رابین و در حضور بیل 
کلینتــون رئیس جمهور وقــت آمریکا به امضا رســیده را اجرا کند و تکلیف 
بیت المقدس، آوارگان فلســطینی، شهرک ســازی و... را مشخص کند و گناه 
را به گردن دیگران می اندازد.  اســرائیل همچنان با تشکیل کشور فلسطینی 
به بهانه های واهی مخالفت می کند و اجازه نمی دهد فلســطینی ها از حداقل 
حقوق برخوردار باشــند. در واقع تضییع حقوق فلســطینی ها از ابتدای رژیم 
صهیونیستی شروع شــده یعنی قبل از تشکیل جمهوری اسلامی .  بخشی از 
علل وقوع جنگ های داخلی لبنان  که از ســال ۱۹۷۵ شروع شد و تا ۱۵ سال 
ادامه داشت به خاطر تحریکات و دخالت های اسرائیل در لبنان بود؛ در حالیکه 
جنگ مزبور قبل از تشــکیل جمهوری اســلامی شروع شد. اسرائیل در حالی 
به  عربســتان هشدار می دهد و دل می سوزاند که کمترین اعتنا به پیشنهادات 
ملک عبدالله ولیعهد وقت عربستان در مورد فلسطین در کنفرانس سران عرب 
که در مارس ســال 2۰۰2 در لبنان تشــکیل شد نکرد و برای قطعنامه سران 
عرب به اندازه پشــیزی ارزش قائل نشــد و همچنان بر اشــغالگری و تضییع 
حقوق فلســطینی ها ادامه می دهد.  اظهارات مقامات اسرائیلی نشان می دهد 
تل آویو چقدر از اتحاد کشــورهای منطقه نگران است و از وجود اختلاف بین 
این کشــورها سود می برد. از این نظر کشورهای منطقه باید بیش از هر زمان 
مواظب رفتار خود باشــند و از کارها و سخنان تحریک آمیز خودداری کنند؛ 
کارهایی نظیر اعدام نمر باقر نمر و در پی آن حمله به ســفارت عربســتان در 
تهــران که در گذشــته رخ داد به هیچ وجه به صلاح منطقه نیســت و رژیم 

صهیونیستی از آن استفاده خواهد کرد.

سرمقاله

سیف الرضا شهابی 

صدور کیفرخواست برای شش دلال ارزی 
و گرداننده کانال و گروه مجازی فعال

دادســتان تهران از صدور قرار جلب به دادرسی و کیفرخواست برای 
شــش دلال ارزی و گرداننده کانال و گروه مجازی فعال در زمینه ارز 

خبر داد.
علی صالحی تصریح کرد: متهمان ایــن پرونده که با اقدامات غیرقانونی خود 

موجب دامن زدن به اخلال در بازار و آشفتگی قیمت ارز شده بودند.

افزایش محدودیت های حصر میرحسین موسوی 
»جام جم آنلاین« نوشــت: »براساس برخی اخبار بدست آمده، ظاهراً 
میــزان محدودیتهای مربوط به حصر مهدی کروبی از ســران فتنه 

برداشته شده است. 
به گفته برخی نزدیکان کروبی، وی سفرهای بیرون از تهران هم داشته است؛ 
برخی افراد نزدیک وی مدعی مشــکلی مبنی بر اختلال ذهنی شبیه آلزایمر 
در کروبی هســتند. در خصوص بازگشت محدودیت های میرحسین موسوی 
نیز همانطور که پیشــتر گفته شده بود گزارشهای به دست آمده از بیانیه های 
اخیر وی نشان میدهد اردشــیر امیرارجمند از مشاوران موسوی در انتخابات 
۱3۸۸ که ارتباطات گســترده ای با جریان نفاق دارد از نویسندگان اصلی این 
متن بوده است. همچنین در نگارش بیانیه معاندانه اخیر موسوی محمدجواد 
اکبرین نیز نقش آفرین بوده است. پس از انتشار بیانیه اخیر و با توجه به اینکه 
میزان ارتباطات موسوی با رابطان جریان نفاق افزایش یافته و به تعبیری وی به 
منزله نیروی منافقین در داخل کشور در حال فعالیت و عملیات است تصمیم 
بر این شــد بخشی از محدودیتهایی که نسبت به حصر وی برداشته شده بود 

مجدداً اجرا شود.«

انتصاب فرمانده تیپ ویژه صابرین
مراسم تودیع و معارفه فرمانده تیپ نیروی ویژه صابرین نیروی زمینی 
سپاه با حضور سردار پاکپور فرمانده این نیرو در محل ستاد فرماندهی 

تیپ صابرین برگزار شد.
در این مراســم ســردار احمدعلی فیض اللهی به عنــوان فرمانده جدید تیپ 
ویــژه صابرین معارفه و از زحمات ســردار صادق محمــودی در مدت زمان 
فرماندهی این یگان تقدیر و تشــکر بعمل آمد. ســردار پاکپور در این مراسم 
گفت: برخورداری از نیروی انسانی با ایمان، دارای روحیه شهادت طلبی و ایثار 
همراه با آمادگی جســمانی بالا و مهــارت بکارگیری تجهیزات به روز، ویژگی 
رزمندگان یگان های نیروی زمینی، مخصوصا تیپ نیروی ویژه صابرین است. 
وی افــزود: نیروی زمینی امروز با دارا بــودن هوانیروز آماده، یگانهای پهپادی 
قوی و یگانهای موشکی نقطه زن آماده پاسخ به هر شرارتی است. سردار فیض 
اللهی پیش از این فرماندهی تیپ تکاور انصارالرســول نیروی زمینی سپاه را 

برعهده داشته است.

هک همزمان ۲ هواپیمای جاسوسی 
در نزدیکی مرز هوایی ایران

مدیرعامل شــرکت صنایع الکترونیک ایــران از هک دو هواپیمای 
جاسوســی دشمن توسط ســامانه های جنگ الکترونیک ایرانی در 

نزدیکی مرزهای هوایی کشورمان خبر داد.
امیر ســرتیپ امیر رستگاری، درباره دستاوردهای این شرکت در حوزه جنگ 
الکترونیک گفت: امروز به جرأت می گویم ســامانه های کشف و اقدام متقابل 
علیه باندهای فرکانســی که سامانه های جنگال روز دنیا در آنها کار می کند را 
در اختیار داریم ولی خیلی نمی توانیم این موضوع را باز کنیم. لذا قادریم تمام 
ابعاد امواج الکترومغناطیس دشمن را پایش کرده و متناسب با آن آفند کنیم.

وی افزود: امروز شــاید کشــور درگیر جنگ سخت نیســت اما درگیر جنگ 
الکترونیک هست و شاید برخی خیلی هم این را درک نکنند. ما برای حفاظت 
از فضای کشــور و مرز هوایی کشــور سال هاست که درگیر جنگ الکترونیک 

هستیم و توان ما را هر مهاجمی که تا امروز محک زده متوجه شده است.
امیر رســتگاری ادامه داد: چند وقت پیش یک هواپیمای دشمن در مرزهای 
FIR )مرز هوایی( ما حرکت و شروع به انتشار امواج برای جمع آوری اطلاعات 
کرد، ما این هواپیما را مختل کردیم اما خلبان دشمن فکر کرد که سیستمش 
دچار اشکال شده است با پایگاه تماس گرفت که سیستم من اشکال پیدا کرده 

و بر می گردم؛ ما این مکالماتش را در اختیار داریم. 

اخبار کوتاه


